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   تربيت متعادل
»در اكثر مدارس فقط بحث رقابت علمي بچه ها مطرح است 
و مدارس فقط به آيتم هاي درسي و آموزشي و علمي توجه 
مي كنند بنابراين از حوزه هاي تربيت فرهنگي و اجتماعي 
غافل شده اند اما ما سعي مي كنيم توانمندي هاي بچه ها را 
در حوزه هاي فردي و اجتماعي ارتقا دهيم. به همين خاطر 
هم ش��عار »تربيت متعادل« را براي مدرسه مان انتخاب 
كرده ايم و عملي كردن اين شعار تمام چيزي است كه به 

آن نياز داريم.« 
اين بخش��ي از توضيحاتي اس��ت كه علي رضا لك مدير 
دبيرستان فلسفي حنيف درباره تفاوت هاي سبك آموزشي 
اين مدرسه بيان مي كند. به گفته وي فعاليت هاي اردويي، 
فعاليت هاي كارگاهي و كلاس هاي تئوري بخش هايي از 
سيكل تربيتي مدرسه حنيف است تا دانش آموزان از تربيتي 
متعادل هم در حوزه توانمندي هاي فردي و توانمندي هاي 

اجتماعي و در حوزه علمي برخوردار باشند. 
   رشد همه جانبه

علي رضا لك با اشاره به كلام اميرالمؤمنين)ع( مي گويد: 
علم سلطان است و هركسي علم را داشته باشد بر ديگران 
برتري پيدا مي كند و علم نداشتن باعث تسلط ديگران بر فرد 
مي شود. به همين خاطر هم هدف ما در حوزه علم آموزي 
اين است كه بچه ها در حوزه علم آموزي تلاش مجاهدانه 
كنند نه معمولي. اما از سوي دگير نمي خواهيم بچه هاي 
مدرسه مان تنها در رش��د علمي متوقف شوند و اين كلام 
شهيد مطهري را مطرح مي كنيم كه اين علم به شما سرعت 

مي دهد و جهت را ايمان مي دهد. 
   اردوهاي هدفمند 

بالاترين جهت علم آموزي به دانش آموزان مدرسه فلسفي 
حنيف در خدمت به خلق خدا عنوان مي ش��ود. چراكه به 
باور مدير اين مدرسه ما علم را كسب مي كنيم تا به بندگان 
خدا خدمت كنيم. وي درباره شيوه هاي نهادينه سازي اين 
باور تربيتي تصريح مي كند: ما سالي يك بار اردوي جهادي 
در مناطق محروم برگزار مي كنيم. البته اين اردو در قالب 
بسيج سازندگي و با همراهي سپاه و بسيج و ارگان ها نيست 
بلكه خود مدرسه و خود دانش آموزان و فارغ التحصيلان، 
تيم هاي شناس��ايي دارند و به مناطق مح��روم مي روند. 
خودش��ان با كمك خانواده و اقوام و آش��نايان ظرفيت و 
پيش نيازهاي مالي كار را تأمين مي كنند و خودشان هم 

براي محروميت زدايي اقدام مي كنند. 
به گفته آق��اي لك اين اردوهاي جهادي گاهي بس��ته به 
بضاعت دانش آموزان در حد بازسازي يك مدرسه در يك 
روستاي محروم مي ش��ود اما حكايت اين بازسازي فقط 
فيزيكي نيس��ت. وي در اين باره توضيح مي دهد: در اين 
بازس��ازي ها ما در و ديوار را رنگ مي كنيم و نيمكت ها را 
بازسازي مي كنيم اما هدف اصلي ما اين است تا جايي كه 
بتوانيم محتواهاي آموزشي و پرورشي خودمان را به اين 
مدارس انتقال دهيم و پياده س��ازي كنيم. در اين راستا با 
فايل هاي آموزشي صوتي، بروش��ورها، محتواهاي آماده 
شده و حتي محتواهايي كه براي اردوهايمان داريم، تمامي 
الگوهاي خودمان را به آنها اهدا مي كنيم تا اين مدرسه ها از 

همه لحاظ احيا شوند و فقط احياي فيزيكي نباشد. 
   تكثير يك تفكر

آنطور كه آقاي لك مي گويد در واقع نتيجه اين اردوهاي 
جهادي به نوعي تكثير مدرسه فلسفي حنيف در مناطق 
دور افتاده و محروم است و هدف تكثير فيزيكي نيست بلكه 
تكثير نگاهي است كه اين مدرسه را متفاوت كرده است. وي 
درباره مدارسي كه تاكنون در اردوهاي مدرسه اي خودشان 
احيا شده اند، مي گويد: خيلي از اين مدارس مدارس دولتي 
دخترانه است. در سمنان، در روستاهاي توابع بروجرد، در 
روستاهاي تالش گيلان مدرسه هايي با كمك اين گروه هاي 
جهادي احيا شده اند. به اين صورت هم نگاه ما با انجام اين 
پروژه هاي عمراني تكثير مي شود و هم براي دانش آموزاني 
كه در اين پروژه هاي عمراني مشاركت دارند هدف درس 

خواندن تعريف مي شود. 
در واقع هدف از درس خواندنش��ان خدمت كردن به اين 
مناطق محروم اس��ت و اين اردوهاي جهاد سازندگي هم 

بچه ها را مي سازد و هم مناطق محروم كشور را. 

   معرفي متفاوت الگوها
از نگاه اين مدير معرفي الگوهاي برتر و نشان دادن الگوهاي 
موفق به بچه ها يكي از نكات مهم ديگري است كه در دستور 
كار اين مدرسه قرار دارد و مهم ترين الگوهايي كه در مدرسه 
حنيف براي بچه ها تعريف شده، شهداي دوران دفاع مقدس 
است. به همين خاطر هم براي بچه ها اردوهاي راهيان نوري 
متفاوت از اردوهاي مرسوم طراحي شده است. آقاي لك در 
اين باره توضيح مي دهد: خود مدرسه اين اردوها را طراحي 
كرده و تلاش مي شود تا در هر س��فر چند مفهوم پايه اي 
عقيدتي در بچه ها تقويت شود. به طور نمونه پوستر اردوي 
راهيان نور جنوب سال گذشته مدرسه نرم افزار اينستاگرام 
را در خود جاي داده ب��ود. از نگاه ما چون در حال حاضر ما 
در دوران جنگ نرم به سر مي بريم در جنگ نرم مصاديق و 
سلاح هاي دشمن تغيير مي كند اما مباني تغيير نمي كند. 
مثلًا براي مقابله با جنگ نرم در حوزه سايبري و رسانه اي 
ما بايد بچه ها را باورمند كنيم. حالا ما مي گوييم ش��بكه 
اينس��تاگرام حيا را هدف قرار داده و با به اشتراك گذاري 
عكس ها ما مي بينيم كه افراد خود شخصي شان را در معرض 
ديد ديگران قرار مي دهند تا توجه بيشتري را به خود جلب 
كنند و لايك بيشتري بخورند. در مقابل اين ما مي آييم و 
درباره ش��هدايي كه الگوي ما هستند صحبت مي كنيم و 

اينكه شهدا چگونه از اين حيا بهره مند شدند. 
آقاي لك با تأكيد بر اصل صداقت در ش��يوه هاي آموزش 
تربيتي مدرسه اش تأكيد مي كند: ما نمي گوييم اينستاگرام 
بد است و بچه ها را از استفاده از اينستاگرام يا تلگرام منع 
نمي كنيم. چون ممكن است پس فردا اينستاگرام يا تلگرام 
بروند و نرم افزار هاي ديگ��ري به جاي آنها بيايد. به همين 
خاطر هم ما روي اصول تربيتي كار مي كنيم؛ اصولي مانند 
صداقت، حيا و امانتداري را در آموزش هايمان در نظر قرار 
مي دهيم و الگو هاي متناس��ب با آن را معرفي مي كنيم و 
مصاديق روز جنگ را هم توضيح مي دهيم.  از نگاه اين مدير 

در حوزه هاي تربيتي بايد با نگاه ايجابي پيش رفت. 
   مدرسه اي منظم اما بدون ناظم 

اين مدير با اشاره به شعر »درس معلم ار بود زمزمه محبتي 
- جمعه به مكتب آورد طفل گريز پاي را« ادامه مي دهد: ما 
معتقديم آموزش و پرورش بايد در بستر محبت اتفاق بيفتد 
به همين خاطر هم ما در مدرسه معاون انضباطي بدين معنا 
كه بخواهد قوه قهريه مدرسه باشد نداريم، بلكه تلاش شده 
فضايي دوستانه در مدرس��ه ايجاد شود و همه به يكديگر 

محبت مي كنند. 
تنبيه دانش آموز ما اين اس��ت كه كمتر ب��ه وي محبت و 

توجه ش��ود. آقاي لك تأكيد مي كند: از نگاه مدرسه همه 
بچه ها كرامت دارند و بر اين اساس دانش آموزان در بستر 
فضاي مهر آميز موجود در مدرسه با اولياي مدرسه ارتباط 
مي گيرند، اگر مشكلي داشته باشند مشكلشان را به مشاور 
مدرس��ه مي گويند و ما تلاش مي كنيم براي دغدغه هاي 
بچه ها به شكل پيوسته كلاس هاي اعتقادي يا كارگاهي 
برگزار كنيم.  به گفته مدير مدرسه فلسفي حنيف بر اساس 
بستر ارتباطي كه ميان مدرسه و دانش آموزان شكل گرفته 
اس��ت دانش آموزان مش��كلات پنهان خود را به مدرسه 
مي گويند، بنابراين نياز سنجي مي شود و براي حل مشكلات 
پنهان بچه ها گاهي كارشناسان مدرسه به صورت مستقيم 
ورود مي كنند و گاهي از طريق مشاوران و معلم هايي كه با 
بچه ها در ارتباط هستند سعي مي شود تا مشكلات بچه ها 

حل و فصل شود. 
   كانون فارغ التحصيلان

آنطور كه آقاي لك مي گويد فضاي اين مدرسه آنقدر آرام 
و دوست داشتني است كه بعد از اتمام ساعت كار مدرسه 
بچه ها به سختي حاضر به ترك اين محل هستند و همين 
مسئله موجب مي شود تا فارغ التحصيلان مدرسه همچنان 

ارتباطشان را با مدرس��ه حنيف حفظ كنند بر اين اساس 
كانون فارغ التحصيلان مدرسه فلسفي حنيف راه اندازي 

شده است. 
 مدير مدرسه حنيف با بيان اينكه امسال شعبه دوم مدرسه 
هم راه اندازي شده اس��ت، مي افزايد: كادر اجرايي مدرسه 
تازه ما از بين فارغ التحصيلان همين مدرسه است كه حالا 
تحصيلاتشان را حداقل در مقطع كارشناسي تمام كرده اند 
و ما از آنها دعوت به كار كرده ايم تا از افرادي كه با مدل خاص 
ما تربيت شده اند در اين فضا قرار بگيرند و بچه هاي دوره هاي 

بعد را به همين ترتيب پرورش دهند. 
   ارتباط با صنعت و درك نيازهاي جامعه 

آنطور كه علي رضا لك مي گويد يك��ي از اعتقادات كادر 
آموزشي مدرسه حنيف اين اس��ت كه بايد براي آموزش 
بچه ها از فضاي مدرس��ه خارج ش��وند. وي در اين رابطه 
اينگونه توضيح مي ده��د: به عنوان مثال اگر قرار اس��ت 
بچه ها با نهادهاي اجتماعي آشنا شوند، يك جلسه كلاس 
در مجلس شوراي اس��لامي برگزار مي ش��ود. يا اگر قرار 
است بچه ها با حوزه صنعت آشنا شوند تلاش مي كنيم با 
هماهنگي با يكي از كارخانه ها يك جلسه كلاس در يكي از 
كارخانه ها برگزار شود.  وي هدف از اين كار را آشنايي بچه ها 
با نيازهاي كش��ور در زمينه هاي علم و تكنولوژي مي داند 
و مي افزايد: در حال حاضر فاصله زيادي بين دانشگاه ها و 
صنعت ما وجود دارد، اما با چنين رويكردي يك خط دهي 
ذهني در دانش آموزان ايجاد مي ش��ود كه اگر قرار است 
مكانيك بخواند و اگر بنا ش��د روباتي طراحي  كند روبات 
مريخ نورد طراحي نمي  كند چون مي داند چنين چيزي به 
كار امروز كشور نمي آيد و اگر امروز با چنين طراحي هايي 
مواجهيم به دليل آن است كه برخي مسئولان ما متأسفانه 
پادويي علمي كش��ورهاي ديگر را مي كنند و غربي ها به 
اين وسيله خيلي راحت استعدادهاي ملي ما را شناسايي 

مي كنند و براي خودشان مي برند. 
   اجراي عملي سند تحول

آقاي لك درباره س��ابقه اين مدرسه و ش��يوه تربيتي آن 
مي گويد: من به عنوان مسئول مجموعه 15 سال است به 
اين شيوه تربيتي عمل مي كنم ولي امسال پنجمين سال 
است كه خودم رسماً سيستم درس��ت كردم و مدرسه را 
دوباره با شيوه جديد راه اندازي كردم و پنج سال مي  گذرد 

كه مؤسسه مستقل را راه اندازي كرديم. 
وي در پاسخ به اين پرسش كه چه ش��د شما به ضرورت 
تغيير نگاه و رويكرد در سيستم آموزش رسيديد، مي گويد: 
بسياري از آنچه ما در مدرسه پياده س��ازي كرده ايم نگاه 
نو و جديدي نيست و اگر به سند تحول بنيادين آموزش 
و پرورش نگاهي بيندازيد متوجه خواهيد ش��د كه اكثر 
اين صحبت ها و اين شيوه ها در اين س��ند وجود دارد اما 
اجرايي نشده، اين در حالي است كه آذر ماه سال 90 اين 
سند به آموزش و پرورش ابلاغ شده است. مربي محوري، 
بحث هاي كارگاهي و نياز سنجي، اينها همه نكاتي است كه 
در سند تحول وجود دارد، اما يا درگير سياسي كاري شده 
يا در بوروكراسي بخشنامه و دستورالعمل افتاده است. تنها 
تفاوت ما با ديگر مدارس اين است كه سند تحول بنيادين را 
عملي كرده  ايم. ما كاري به اينكه وزارتخانه بايد چه كار كند 
نداريم و تلاش كرديم به اندازه مدرسه خودمان اين سند را 
عملياتي كنيم. در واقع اسناد بالا دستي وجود دارد و نيازي 
نيست كسي برود كار پژوهش��ي انجام دهد و تنها كافي 
است همين اسناد را اجرا كند. برخي بخش هاي اين سند 
نرم افزاري و ساختاري است كه به مسئولان بر مي گردد اما 
خيلي از بخش هاي آن عملياتي است كه به راحتي مي شود 

در مدارس اجرا كرد. 

       دو زبانگي، رفتاري سازگارانه است
سبك زندگي مدرن طوري طراحي شده كه براي 
اينكه فرد در مقابل آن دچار اس��تيصال نشود يا 
عجز و ناكارآمدي در استفاده از آن نداشته باشد، 
بايد سازگار شود و در مقابل آن گارد نگيرد، چراكه 
چنين واكنشي منجر به اين مي شود كه روز به روز 
فرد از شرايط به وجود آمده اظهار ترس كند و نتواند 
به درستي خود را با وسايل يا افراد وفق دهد. پس 
مي توان اذعان داشت كه دو زبانگي در عصر كنوني 
نوعي رفتار، واكنش يا عملي سازگارانه براي تطبيق 
با فعل و اكنون يا آينده و اتفاقات پيش رو است. از 
اين رو اهميت استفاده و يادگيري زبان در بستر 

محيطي غني نقش خاصي به خود مي گيرد. 
     هوش عمومي و اكتسابي دو زبانه ها

س��جاد علمرداني، روانشناس و مش��اور خانواده 
مي گويد: ك��ودكان دو زبان��ه به واس��طه اينكه 
مي توانند انبوهي از اطلاعات را از رسانه هاي مرتبط 
و جمع هاي مأنوس و نامأنوس به سمت خودشان 
بكشانند و توجه مثمر ثمرتري نسبت به آن داشته 
باشند، ممكن است هوش و عملكرد بهتري داشته 
باش��ند. در نتيجه در بحث پيشرفت تحصيلي و 
سازگاري هاي بين فردي هميشه در سطح خوب و 

مطلوبي به سر مي برند. 
اين كودكان كمتر توجهشان پرت مي شود يا وقتي 
در كلاس هستند كمتر اتفاق مي افتد بعد از بحث 
وقتي از آنها سؤالي پرسيده مي شود اظهار كنند كه 
حواسشان نبوده است. آنها تراكم بالايي از اطلاعات 
با ربط و بي ربط هميشه سراغشان است كه در مواقع 

لزوم به صورت خودكار از آن استفاده مي كنند. 
كودكاني كه به جز زبان مادري زبان ديگري را نيز 
مي دانند )حال مي تواند زباني باش��د كه علاوه بر 
زبان قوميتي مثل آذري، زبان ملي مثل فارسي 

كنارش باش��د يا زبان هاي فراگير ديگر را شامل 
شود( نس��بت به ديگر بچه هايي كه فقط از يك 
زبان استفاده مي كنند، داراي خلاقيت و تفكري 
واگراتر، بازتر، رساتر و سيال تر هستند. در نتيجه 
كاركرد بهتري در بسياري از مسائل پيچيده دارند 
و در بحث حل مسئله نيز مناسب تر از تك زبانه ها 

عمل مي كنند. 
     دو زبانه ها اجتماعي ترند

برونگرا بودن و خواست مطالبات بر حق شخص 
از جمله مزاياي هوش بالا و جسارت و دو زبانه 
بودن است. دو زبانه ها در بسياري از اجتماعات 
به واس��طه دانس��تن زبان ديگر بهتر پذيرفته 
مي شوند و استقبال از اين افراد در ميان جمع 
بيش��تر اس��ت. آنان برخوردهاي صحيح تري 
دارند و در بيشتر اوقات، كارهايي كه به ارتباط و 
پيوندهاي اجتماعي نياز است در بين دو زبانه ها 
به خوبي انجام مي گيرد. اين اجتماعي بودن باعث 
مي شود تعاملات بين فردي مناسب تري را اين 
افراد تجربه كنند و شرايط روحي مناسب تري 

داشته باشند. 

     دو زبانه ها در زندگي عمومي و خانوادگي 
موفق ترند

علمرداني مي گويد: در يك بررس��ي ساده متوجه 
مي شويم كساني كه از مهارتي خاص برخوردارند 
)اين مهارت مي تواند نوازندگي، شنا و يا... باشد اما 
مهارت زبان سواي اين مهارت هاست چراكه زبان 
نوعي تفكر را به فرد القا مي كند( هميشه نسبت به 
ديگر افراد كه داراي آن نيستند، وضعيت بهتر و قابل 
تأمل تري دارند. زبان زيربناي شناخت است. زبان 
نوعي تفكر را به فرد القا مي كند و اين زبان است كه 
مي گويد بايد چگونه انديشيد يا به چه باور داشت و 
چگونه زيست.  پژوهش ها نشان مي دهد دو زبانه ها، 
مش��كلات كمتري به لحاظ ايجاد تعاملات دارند. 
همچنين ميزان اختلال رواني آنان چهار تا شش 
س��ال ديرتر از افراد تك زبانه است، چراكه افراد دو 
زبانه هميش��ه دسترسي بيش��تر و راحت تري به 
افراد، منابع، ابزار و وسايل ارتباطي متنوع دارند. به 
علاوه مشخص شده است كه منابع زباني و لغوي با 
سازه هايي مثل توجه و حل مسئله و ميزان و سرعت 

پردازش اطلاعات ارتباط تنگاتنگي دارد. 
     بايد چه تدابيري انديشيد؟

به گفت��ه علمرداني، در عصر حاض��ر و با توجه به 
نيازهاي انسان براي سازگاري بيشتر و بهتر، اهميت 
دو زبانگي بيش از گذشته احساس مي شود، اما بايد 
چه تدابيري انديش��يد كه اين پروسه به درستي 

طي شود. 
در بسياري از متون علمي گفته مي شود زبان بايد 
قبل از سه س��الگي آموزش داده ش��ود يا حداقل 
معرفي شود تا تأثيرات تفكري اش را حفظ كند )در 
اينجا منظور زباني به غير از زبان مادري است(. اين 
حرف صحيح است. چراكه زبان دوم براي اينكه اولاً 
سليس صحبت شود و ثانياً اثرات فراشناختي اش را 

به نحو مناسب داشته باشد بايد در سير تحول زباني 
كودك آموخته يا معرفي شود. 

     عصر حاضر، عصر بي مرزي است
اين روانشناس مي گويد: عصر حاضر، عصر بي مرزي 
اس��ت، بي مرزي در زبان و شناخت هاي فرهنگي 
و اجتماعي. پس براي اينك��ه فرزندانمان گرفتار 
پديده انزوا و عدم برقراري ارتباط نشوند بايد آنها را 
به سمت جلو و دنيايي جديد هل داد و سعي كرد 
براي آنها شرايطي فراهم كرد كه سازگاري خود را 
در حدي حفظ كنند كه براي حل مسائل موانع و 
مزاياي يك ش��رايط را بررسي كنند و تصميمات 
لازم را بگيرند. در نتيجه والدين بايد فرصت هاي 
مناسبي براي فرزندانشان فراهم سازند تا زبان دوم 
در جايي تمرين و تكرار يا در شرايط واقعي زندگي 

از آن استفاده شود. 
     تأكيد مقام معظم رهبري بر شكس�تن 

انحصار زبان انگليسي
مقام معظم رهبري در ديداري كه ارديبهشت ماه 
امسال با جمعي از معلمان داشتند ضمن تأكيد 
بر اهميت زبان آموزي، انحصار در يادگيري زبان 
انگليسي را آسيب زا دانستند. تأكيد هوشمندانه 
ايش��ان بر انحصار زداي��ي از آموزش زب��ان بود و 
اينكه زبان هاي بس��يار ديگري براي يادگيري به 
عنوان زبان دوم وجود دارد. ايش��ان در اين زمينه 
مي فرمايند: »زبان خارجي را بايد بلد بود اما زبان 
خارجي كه فقط انگليسي نيست، زبان علم كه فقط 
انگليسي نيست. چرا زبان هاي ديگر را در مدارس 
به عنوان درس زبان معين نمي كنند؟ چه اصراري 
است؟ اين ميراث دوران طاغوت است، اين ميراث 
دوران پهلوي است. ]مثلًا[ زبان اسپانيولي؛ امروز 
كساني كه به زبان اسپانيولي حرف مي زنند كمتر از 
كساني نيستند كه به زبان انگليسي حرف مي زنند؛ 
در كش��ورهاي مختلف، در امريكاي لاتين يا در 
آفريقا كسان زيادي هستند. مثلًا مي گويم؛ بنده 
حالا مروج ]زبان[ اسپانيا نيستم كه بخواهم براي 
آنها كار بكنم، اما مثال دارم مي زنم. چرا زبان فرانسه 
يا زب��ان آلماني تعليم داده نمي ش��ود؟ زبان هاي 
كشورهاي پيشرفته  شرقي هم زبان بيگانه است، 

اينها هم زبان علم است.« 

     بهنام صدقي
در عصر كنوني و با توجه به گسترش وسايل ارتباطي و ابزارهاي متفاوت صنعتي، نياز انسان به 
زبان براي ارتباط مؤثر و سازگارانه بيش از پيش احساس مي شود. تسلط به يك زبان ديگر براي 
زندگي عمومي و سبك زندگي سازگارانه نياز محسوب مي شود و ديگر نمي توان تنها با اكتفا به 
زبان مادري در دنياي امروز پيشرفت كرد.  اكنون دو زبانه بودن ضرورت است، چراكه از يك سو 
براي ارتباطي مؤثر و كارا با جهان پيرامون اهميت دارد و از سويي ديگر امكان دارد در يك كشور 
زبان رسمي جز زبان مادري باشد كه اين باعث مي شود فرد اگر شرايط و پيش زمينه هاي تسلط به 
آن زبان را فراهم نكند در بيشتر زمينه هاي تحصيلي و اجتماعي پيشرفتي نداشته باشد و در انزوا 

به سر برد. پس از اين رو مشخص است كه حتماً بايد در اين مورد تمهيداتي انديشيد. 

دو زبانگي، مزيت يا ضرورت؟  

دوزبانههاموفقترند

الگوي عملي اجراي سند تحول در گفت وگو با علي رضا لك، مدير دبيرستان فلسفي حنيف

تربيت متعادل تمام چيزي است
 كه به آن نياز داريم

سبك يادگيري

پژوهش ه�ا نش�ان مي ده�د دو 
زبانه ها، مشكلات كمتري به لحاظ 
ايج�اد تعاملات دارن�د. همچنين 
ميزان اختلال رواني آنان چهار تا 
شش سال ديرتر از افراد تك زبانه 
است، چراكه افراد دو زبانه هميشه 
دسترسي بيش�تر و راحت تري به 
افراد، منابع، ابزار و وسايل ارتباطي 
متن�وع دارند. به علاوه مش�خص 
شده است كه منابع زباني و لغوي 
ب�ا س�ازه هايي مثل توج�ه و حل 
مسئله و ميزان و سرعت پردازش 
اطلاعات ارتب�اط تنگاتنگي دارد

به گفته مدير مدرسه فلسفي حنيف بر 
اساس بس�تر ارتباطي كه ميان مدرسه 
و دانش آم�وزان ش�كل گرفت�ه اس�ت 
دانش آموزان مشكلات پنهان خود را به 
مدرسه مي گويند، بنابراين نياز سنجي 
مي ش�ود و براي حل مش�كلات پنهان 
بچه ها گاهي كارشناس�ان مدرس�ه به 
صورت مستقيم ورود مي كنند و گاهي 
از طري�ق مش�اوران و معلم هايي كه با 
بچه ها در ارتباط هستند سعي مي شود 

تا مشكلات بچه ها حل و فصل شود

  محمد مهدی نيك ضمير
12 سال دوران درس و مدرسه براي هركدام از ما گنجينه اي از خاطرات خوب و بد است. هرجا كه معلم، مدير و ناظم 
فضايي پر از مهر و دوستي را حاكم مي كردند وقتي از مدرسه به خانه مي آمديم دلمان براي حال و هواي خوش 
مدرسه تنگ مي شد و هر وقت با معلم و ناظم هايي مواجه بوديم كه اخلاقشان چندان مهرآميز نبود، چند ساعتي 
كه بايد در مدرسه به سر مي برديم به سخت ترين لحظات عمرمان تبديل مي شد. خلاصه اينكه اگر امروز پزشك، 
معلم، كاسب يا خبرنگار هستيم بخش عمده اي از آينده اي كه از معلمان دوران درس و مدرسه براي خودمان رقم 
زديم با رفتار و كردار اولياي مدرسه با ما نسبت جدي دارد و بي دليل نيست كه مي گويند: »درس معلم ار بود زمزمه 

محبتي، جمعه به مكتب آورد طفل گريز پاي را«.  در اين بين هستند معلمان و مديراني كه دغدغه بيشتري نسبت 
به آينده دانش آموزانشان دارند و در اين مسير تلاش مي كنند تا با حاكميت فضايي دوستانه و نگاهي متفاوت به 
تعليم و تربيت پيش بروند و در اين مسير موفق هم هستند. دبيرستان پسرانه حنيف يكي از اين مدارس است. 
مدرسه اي كه توانسته در طول پنج سال فعاليت ويژه اش در مس�ابقات روباتيك شهر تهران با ساخت روبات 
آتش نشان مقام اول را بياورد. 40 - 30 نفر از دانش آموزان اين مدرسه طي اين سال ها رتبه زير هزار و 5 - 4 نفر 
رتبه هاي دو رقمي كنكور را به دست آورده اند. مدرسه اي كه هرچند غيرانتفاعي است اما دانش آموزان بااستعداد 

ضعيف را هم مي پذيرد و سالانه حدود 150 ميليون تومان به دانش آموزان كم بضاعت تخفيف مي دهد. 

وي هدف از اي�ن كار را آش�نايي بچه ها 
با نيازهاي كش�ور در زمينه ه�اي علم و 
تكنولوژي مي دان�د و مي افزايد: در حال 
حاضر فاصل�ه زيادي بين دانش�گاه ها و 
صنعت ما وجود دارد، اما با چنين رويكردي 
يك خط دهي ذهني در دانش آموزان ايجاد 
مي شود كه اگر قرار است مكانيك بخواند 
و اگر بنا ش�د روباتي طراحي  كند روبات 
مريخ نورد طراحي نمي  كند چون مي داند 
چنين چيزي به كار امروز كشور نمي آيد و 
اگر امروز با چنين طراحي هايي مواجهيم 
به دليل آن اس�ت كه برخي مسئولان ما 
متأسفانه پادويي علمي كشورهاي ديگر 
را مي كنند و غربي ها به اين وسيله خيلي 
راحت استعدادهاي ملي ما را شناسايي 
مي كنن�د و ب�راي خودش�ان مي برن�د


